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Interní souhrn informací o aktuálním dění v LEX, z.s. a oblasti zbraní obecně.  

 

Tento výtisk je určen všem, kterým není lhostejná budoucnost práv nejen majitelů zbraní, 

ale všech slušných a zákona dbalých občanů. 
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Úvodní slovo 

Jo jo, pořád se něco děje 

 

Nacházíme se v druhé polovině okurkové sezóny, kdy nejdůležitější zprávy jsou o tom, co která celebrita 

měla na sobě nebo kolik v Chorvatsku stojí oběd. Nepíši to proto, že bych chtěl moralizovat, ale prostě o 

prázdninách se toho zas tak moc neděje. 

 

To by mohlo svádět k mylnému dojmu, že i my v LEXu jsme se soustředili více na prázdninové radovánky 

než na prospěšné věci. Není tomu tak, a proto jsem si vypůjčil slavný citát z historek známého herce a 

(nejen) komika Miroslava Donutila. 

 

V LEXu se děje něco pořád. Již před prázdninami jsme se podíleli na dětském dnu ve Skalici u České 

Lípy, abychom pokračovali dále v Brně oslavou 25. výročí vzniku LEXu na brněnské střelnici Don Shot. 

Do toho běží již 15. ročník poháru LOS a v neposlední řadě se chystá nový zákon o zbraních a související 

doprovodné předpisy. Naše oblastní sdružení také nespí a třeba Jakub "Engi" Engelmajer se docela 

rozjel. 

 

Zákaz olova Evropskou komisí zatím nebyl zveřejněn, ale spíše, než opuštění tohoto nesmyslu očeká-

vejme taktické vyčkávání a případné "přilepení" této zhůvěřilosti k něčemu důležitějšímu, co si málokterý 

stát troufne vetovat. Osobně to tipuji na předpisy týkající se ochrany pracovníků v pracovním prostředí. 

 

Doufám, že jste si patřičně užili prázdniny se svými blízkými nebo alespoň volnější pracovní tempo spo-

jené s letními dovolenými. Abyste se nenudili ani vy, připravili jsme pro vás souhrn toho nejdůležitější, co 

nás potkalo nebo čeká v blízké budoucnosti. Ta koneckonců přeje jen připraveným. 

 

Tomáš Trávníček 

náčelník a dosavadní milující diktátor střelného lidu 
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LEX slaví 25 let (aneb troška historie) 

Vážení přátelé, 

Letos slaví náš spolek 25 let své existence. Za tu dobu jsme dokázali hodně. Ubránili jsme právo vlastnit, 

držet a nosit zbraně pro řádného běžného občana jak doma, tak i proti EU, podíleli jsme se na vzniku 

smysluplné legislativy, ukázali úředníkům v Bruselu, že nejsme kolonie ani sbor kývacích hlav, založili 

sportovní disciplínu LOS, která se asi nejvíc blíží praktickému použití zbraně ve stresové situaci, pobratřili 

(a posestřili) s mnoha zahraničními organizacemi podobného zaměření, etablovali se ve světové stře-

lecké asociaci WFSA. 

A to nemluvím o tom, že jsme se počtem rozrostli z party kamarádů na spolek s tisícovkami členů. 

Nyní se spolupodílíme na tvorbě nového zákona o zbraních, který zachovává současná práva a zároveň 

reflektuje, že již k dorozumívání nepoužíváme hliněné destičky a kouřové signály, ale počítače a internet. 

Zároveň se snažíme přesvědčit bruselské koryfeje, že zákaz olova pro střelbu (a třeba i rybaření) opravdu 

není dobrý nápad. 

 

Jelikož jsem poslední zakládající člen v představenstvu, byl jsem požá-

dán kolegy, abych vám, hlavně novým členům řekl něco o historii na-

šeho spolku. 

Zde mi vytane na mysli slavná scéna z filmu Tajemný hrad v Karpatech, 

kdy hostinský posilní svého kmetózního předka mohutnou lampou pá-

lenky a kmet začne své vyprávění slovy „dávno tému co na čórtově 

hrádě...“. Já se pokusím být méně patetický, ale ten nápad s lampou 

pálenky se mi líbí. Nuže posilněn douškem pálenky vás tu vítám a dobře 

poslouchejte. 

 

Všechno začalo v roce 1998 po vydání legendárního článku Přemka 

Lišky, šéfredaktora časopisu Střelecká revue, který se jmenoval „Kdo 

se za nás postaví?“ v čísle 1/1998. 
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Článek samotný vyvolal v době předinternetové v Čechách pravou senzaci a do redakce Střelecké revue 

začaly proudit tisíce dopisů. Jeden z nich byl tehdy i ode mě s nabídkou pomoci vzniku nějaké organizace 

na podporu práv majitelů zbraní. 

Tou dobou chystala projekt vzniku české verze NRA parta nadšenců kolem legendy české sportovní 

střelby Jiřího Otty. 

Mezi zakladatele dále patří Standa Gibson, Jula Jobbik, JUDr. Jana Hubená a Emil Fejer. 

 

Ono to vlastně ve světě začalo mnohem dříve. Po rozpadu sovětského komunistického bloku zvítězila 

na západě idea, že teď už bude všechno lepší a když nebudou potřeba zbraně pro armády, tak je vlastně 

ani nebudou potřebovat ani obyčejní lidé. Místo násilí se budeme všichni objímat a vše vyřešíme obcho-

dem a diskusí. V devadesátých letech za prezidenta Clintona došlo k razantnímu omezení zbraní v USA, 

přidala se Austrálie zákazem všeho samonabíjecího a dovršila to v roce 1997 Velká Británie zákazem 

všeho. Kromě toho i v OSN vznikl panel IANSA, který měl za úkol vymyslet, jak dostat od lidí zbraně a 

sešrotovat je. Původně to začínalo jako bohulibý projekt, kdy zbraně měly být primárně odebírány milicím 

a ozbrojencům v násilných konfliktech. Jenže skutečný účel už byl tehdy jiný… 

A to nemluvím o vzniku a schválení první regulační směrnice EHS (předchůdce EU) č. 477/EHS/91, která 

původně pouze upravovala vzájemný obchod se zbraněmi mezi členskými státy a jednotlivci a státy na-

vzájem. Jenže politici pochopili, že tahle směrnice se dá i stejně dobře použít na utahování šroubů. 

 

 

Aktuální obrázek je z prvního oficiálního článku LEXu zveřejněného ve Stře-

lecké Revui v čísle 7/1998 

 

A ještě mi dovolte jednu malou exkurzi do historie zbraňové legislativy v na-

šich zemích. V době Rakouska-Uherska v roce 1852 vznikl první regulativ 

týkající se vlastnictví zbraní civilisty. Ovšem jeho účel nebyl ani tak lidem 

zbraně sbírat či jim ztěžovat přístup, ale vyloučit osoby kriminální a duševně 

choré. Sám zbrojní patent byl docela liberální a vydržel nám i celou první re-

publiku. 

Za nacismu bylo možno za držení zbraně dostat zdarma popravčí četu pro 

sebe i svoji rodinu. Poválečná léta byla jakýmsi návratem k prvorepublikové 

praxi a zároveň předehrou pro brutální komunistický režim, který následoval. 

Ovšem je zde určitá zajímavost. Komunistický režim vlastnictví zbraní nezakazoval. Dokonce obsahoval 

klausuli o tom, že řádný občan ČSSR má právo atakdále atakdále. Ovšem ďábel se skrývá v detailu a za 

bolševika to spočívalo v tom, že kdo je řádný občan rozhodovala komunistická strana. Takže nejsi ve 

straně? Nesouhlasíš se vstupem vojsk? Nebyl jsi prvního máje v průvodu? Smůla. 

V devadesátých letech po pádu režimu na věčné časy byl přijat přelomový zákon č. 288/1995 Sb., který 

jasně stanovoval, že občan, který splní určité podmínky, tak dostane zbrojní průkaz. Přičemž na vydání 

se vztahoval správní řád s možností odvolání či přezkumu v případě nevydání. 

 

A nyní zase zpět k historii spolku LEX. Pro nás to tehdy byla úžasná doba a všichni mysleli, že to bude 

„nafurt“. Jenže brzy už to tak být nemělo. Na podzim roku 1998 připravil tehdejší ministr vnitra Václav 

Grulich (ČSSD) novelu, která měla razantně zpřísnit nabývání zbraní, hlavně kategorie B (na povolení). 

 

Např. u skupiny ZP pro sebeobranu měl žadatel prokázat, že je více ohrožen než většina obyvatel a že 

vlastnictví zbraně toto riziko sníží. Rozhodování o vydání ZP mělo být na tzv. „správním uvážení“ (česky 

libovůle). To už měl LEX naštěstí zakládací listiny a chystala se historicky první valná hromada v hotelu 

Kettner na I.P. Pavlova. 
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První velkou akcí LEX byla petice proti chystané novele. Petice posbírala 

9700 podpisů, což bylo v době analogové velké číslo. Petice byla pře-

dána Parlamentu ČR a otevřela LEX cestu k politikům. (obrázek – Histo-

ricky první petice majitelů zbraní, Střelecká revue 1/1999) 

 

Výsledkem bylo zamítnutí novely dne 21. května 1999. Posléze se od-

poroučel i pan ministr Grulich. 

 

Nový ministr vnitra, Stanislav Gross prohlásil, že bude vytvořen zcela 

nový zákon o zbraních a přizval LEX i další subjekty k jeho tvorbě. V roce 

2002 byl představen nový zákon o zbraních č. 119/2002 Sb. 

Tento zákon, byť mnohokrát novelizován, platí dodnes. 

 

Tím ale činnost LEX zdaleka neskončila. LEX nadále pokračoval a pokračuje v legislativní činnosti. Účast-

nili jsme se všech novelizací a tvorby všech doprovodných předpisů, podařilo se nám zamezit snahám 

zavést plošné psychotesty z dílny tehdejšího ministra Bublana, zabránili jsme emotivním návrhům na 

drastické zpřísnění po masakru v Uherském Brodě. 

 

Začali jsme se věnovat propagaci a osvětě, účastníme se společenských akcí, výstav, střeleckých soutěží, 

poskytujeme rozhovory médiím, přednášíme o zbrojní legislativě, nutné obraně, pomáháme lidem připra-

vit se na zkoušky na získání zbrojního průkazu, pomáháme lidem, kteří potřebují právní poradu či pomoc, 

pořádáme petiční akce nebo pomáháme s peticemi partnerských organizací. 

 

 

A také jsme založili v roce 2004 sportovní disciplínu 

Lidová obranná střelba (LOS), která simuluje reálné 

použití zbraně ve stresových podmínkách. Tedy ne, 

že by střeleckých disciplín bylo málo, ale kdysi jsme 

se v jedné televizní debatě názorově střetli s jedním 

známou odpůrkyní zbraní, který tvrdil, že jsou nám ty 

pistole stejně k ničemu, když to reálně neumíme po-

užít. 

Tehdy jsme se zamysleli a uznali jsme, že tohle byl 

asi nejméně slabomyslný výrok dotyčné dámy, která 

se dlouhou dobu na svém facebookovém profilu 

chlubila tím, že raději mluví, než myslí. 

A skutečně, disciplína, která by se blížila reálnému 

použití zbraně tu chyběla. Buď to bylo moc terčové nebo nepraktické. Jednu dobu jsme zkoušeli flirtovat 

i s IDPA, ale sezdali jsme, že tato disciplína je příliš americká, jak pojetím, tak i legislativně. Některé 

postupy používané tehdy v této disciplíně by naše justice trestala nepodmíněně. 

Proto jsme ji zkusili „naroubovat“ na naše právní podmínky, ale nakonec jsme se rozhodli, že bude nej-

lepší si vytvořit disciplínu vlastní. Koneckonců právní řády a možnosti použití zbraní v jednotlivých státech 

jsou natolik rozdílné, že univerzální disciplína stejně nevznikne. Od té roky se pravidelně konají závody, 

zpočátku jen krátkými zbraněmi, ale dnes je možno si zastřílet vším, co náš právní řád umožňuje, tedy i 

dlouhou kulovou i brokovou. 

 

Jak LEX rostl, tak jsme navazovali spolupráci s mnoha domácími a zahraničními organizacemi, až jsme 

se nakonec stali členy WFSA, což je světová organizace zaštiťující mnoho států a střeleckých disciplín. 
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To se nám velice hodilo v přelomovém roce 2015, kdy po teroristickém útoku v pařížském Bataclanu se 

Evropská unie pokusila přistřihnout střelcům nejen křídla ale 

hlavně hlavně. Tady to také nebyl blesk z čistého nebe. O přípra-

vách na restrikci se ve Evropě mluvilo už cca dva roky předtím a 

tento masakr poskytl zakazovačům skvělou záminku. 

Vše začalo jako technická novelizace směrnice 477/EC/91, jenže 

tentokrát se tam zatoulaly takové perly, jako zákaz všech samo-

nabíjecích zbraní a podstatné omezení všech ostatních. 

To nás chtě nechtě vrhlo do evropské a mezinárodní politiky. Ač-

koliv jsme s tím před tím neměli žádné zkušenosti museli jsme se velice rychle přizpůsobit a reagovat. 

LEX se tak poprvé zúčastnil celého připomínkového procesu, jednal v Europarlamentu, oslovoval euro-

poslance, jednal s ministry, spolupracoval s národními a mezinárodními organizacemi. 

Ačkoliv se nepodařilo novelu eurosměrnice zcela zamítnout, podařilo se nám a dalším organizacím pro-

sadit asi tu nejméně stupidní variantu, která byla v roce 2018 schválena a následně naším Ministerstvem 

Vnitra velmi ohleduplně vtělena do našeho právního řádu. 

 

A zde by mohlo moje vyprávění skončit a stejně jako onen filmový kmet bych mohl znovu spokojeně 

ulehnout na pec a ponořit se do ovčích kůží. 

 

Jenže člověk míní a blbec mění, jak říkala moje babička. Když už si člověk myslí, že s lidskou blbostí 

alespoň remízoval, když už nevyhrál, objeví se další blbec, který nám dokáže, že lidská blbost a vesmír 

jsou nekonečné. 

 

Jakkoliv současné jednání o budoucí podobě české zbraňové legislativy vy-

padá uspokojivě, v bruseli vymysleli další špek. Když už se jim nepodařilo 

zakázat zbraně, jak chtěli, zkouší alespoň pod rouškou boje za lepší zítřky 

zakázat lidem náboje formou zákazu používání olova ve střelách. 

Ačkoliv dle doprovodných argumentů tento boj vypadá krásně a pokrokově, 

kouká z toho klasická demonstrace moci a kontrola nad lidmi, jak ono příslo-

večné péro z gauče. 

 

Ale nebojte, nevzdáme to a budeme bojovat dál. Držíme se totiž moudrosti 

pana Wericha, který tvrdil, že když moudřejší ustoupí, tak lidská blbost zvítězí bez odporu. 

 

Jsme s vámi a vy buďte s námi, budeme se vzájemně potřebovat. Nic nekončí, naopak vstupujeme do 

dalšího kola. 

 

 

Tomáš Trávníček 

Zakládající člen LEX, LOS a stávající prezident LEX z.s. 
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Valná hromada 2023 

Pozvánka na Valnou hromadu 2023 

Vážené členky, vážení členové,  

letošní Valná hromada spolku se uskuteční v sobotu 14. října 2023 tradičně v sále Empiria Konferenčního 

Centra City u pražského metra Pankrác (a OC Arkády). Pro bližší informace sledujte naši webovou 

stránku a členské fórum, kde zveřejníme oficiální pozvánku, program a předmětné dokumenty.  

Harmonogramu: 

• 09:00 – 09:30: prezence 

• 09:30 – 11:30: veřejná část - prezentace LEX  

• 11:30 – 12:30: pauza na oběd 

• 12:30 – 17:00: neveřejná část (pouze pro řádné členy LEX z.s.) 

Návrh programu neveřejné části: 

• 1. Volba zapisovatele, ověřovatele zápisu a skrutátorů 

• 2. Schválení programu VH 

• 3. Projednání Zprávy představenstva o činnosti a hospodaření za rok 2022 

• 4. projednání Zprávy kontrolní komise o činnosti za rok 2022 

• 5. projednání Účetní závěrky za účetní rok 2022 

• 6. projednání návrhu rozpočtu pro rok 2024 

• 7. doplňovací volby do orgánů spolku. 

• 8. diskuse (na otázky a témata předem zaslaná do fóra) 

• 9. schválení usnesení VH 

V 09:30 začne řádná valná hromada. Pokud tato nebude usnášeníschopná vyhlásí v 11:30 prezident 

spolku termín náhradní valné hromady, která začne po obědové pauze.  

Letošní valná hromada bude volební. V loňském roce z osobních důvodů složili mandát dva členové 

představenstva (David Karásek a Vladan Vrba). 

Jakub Engelmajer bude obhajovat mandát člena představenstva. 

David Klementa bude obhajovat mandát člena kontrolní komise.  

Zděněk Veselý (toho času člen kontrolní komise) chce kandidovat do představenstva.  

Martin Zelenka bude kandidovat na člena kontrolní komise. (znáte ho z akcí, na kterých je účasten stánek 

LEX). 

Štěpán Tomolya bude kandidovat na člena představenstva. (znáte ho jako střelce a rozhodčího LOS) 
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Medailonky zatím známých kandidátů budou v nejbližších dnech zveřejněny v členském fóru a jako pří-

loha v článku s pozvánkou na Valnou hromadu. Pokud by se mezi vámi našli nadšení ochotní a schopní 

jednici, kteří by chtěli kandidovat do orgánů spolku, nechť se obrátí na viceprezidenta LEX z.s. Jakuba 

Smetánku.  

 

Jakub Smetánka 

viceprezident LEX z.s. 

 

Akce k 25. výročí založení LEX z.s. 

Oslava 25. výročí vzniku LEX na střelnici Don Shot v Brně 

 

Je tomu 25 let, co se LEXí otcové zakladatelé rozhodli hodit vidle do budoucnosti zalité sluncem bez 

válek a sporů, kde se všechny rozepře budou řešit objímáním a semknutím a kde již proto nebudou 

potřeba zbraně ani pro státy, natož jednotlivce. V radostné budoucnosti, kde nebude rozdíl mezi zločin-

cem, myslivcem, sběratelem či sportovním střelcem. Dnes jsme o 25 let dál a nezdá se, že by slibovaný 

konec dějin byl blíže než tehdy. 

 

K 25. výročí existence našeho spolku jsme si nadělili 

několik akcí pro veřejnost. První proběhla v neděli 18. 

června na střelnici Don Shot v Brně. Pro účastníky byl 

nachystán program na střelnici i venku před ní. Při 

příchodu mohli návštěvníci odložit své ratolesti u 

stánku s NERF špuntovkami a airsoftkami. A mohli 

pokračovat ke stánku s partnery a občerstvením. V 

areálu střelnice byly nachystány přednášky o spolku 

LEX a jeho historii, zbraňové legislativě, nadstavbo-

vém zákoně č. 14/2021, nutné obraně, neletálních 

obranných prostředcích, a o zbraních jako takových. 

Na střelnici si mohli zájemci vyzkoušet klasické, méně známé i vyloženě raritní střelné zbraně. S karabi-

nou P90 nebo Krissem Vectorem se člověk hned tak nesetká. Milovníci historie mohli okusit českoslo-

venskou pušku vz. 52, ale v původní a dnes zcela raritní ráži 7,62 x 45, která byla později v rámci unifikace 

se sovětskou doktrínou nahrazena ráží 7,62x 39 jako puška vz. 52/57. 

Zde patří velké díky našemu členovi a koordinátorovi Pavlovi Pokornému, který nám spoustu zbraní při-

vezl ze své soukromé sbírky a poskytl zájemcům vyčerpávající a zajímavé informace. 

 

Kdo chtěl, mohl vyzkoušet i LOSík, což je základní cvičení v disciplíně Lidová obranná střelba, na kterou 

také přišla řeč. Kromě toho si všichni mohli ozkoušet počítačové zbraňové a automobilové trenažéry. 

 

Na akci přišlo spousta zajímavých lidí se spoustou zajímavých životních příběhů. Přišel i Angličan žijící v 

Brně mající (zatím) jen dvě legální zbraně, který vyprávěl své peripetie s možností získat povolení doma 

v Anglii. Ačkoliv to byl člověk relativně při penězích a bez zjevné trestní minulosti, rozhodl se po hrůzných 
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zážitcích s domácí byrokracií přestěhovat i s firmou 

sem. Podobné zkušenosti nám vyprávěla i Češka, 

která si vzala Rakušana a žije ve Vídni. 

Ačkoliv naše země není dokonalá a místní honorace 

už vůbec ne, začne si člověk vážit toho, co má doma.  

 

Svojí návštěvou nás poctila i delegace partnerské or-

ganizace Legis Telum ze Slovenska. Obdrželi jsme 

darem stříbrnou plaketu s poděkováním za spolupráci, 

kterých bylo vyrobeno jen několik a nepyšní se jí ani 

někteří vrcholní politici. 

Samozřejmě nezůstalo jen u rukotřasu a formálních 

frází. Probrali jsme aktuální situaci v ČR a na Sloven-

sku. Stručně jsme se dotkli i tématu zákazu olova v 

EU, ale návrh zatím není znám, tak uvidíme. 

Jak LEX, tak i Legis Telum se připravují na variantu, 

že tato lumpárna nebude předložena samostatně, ale 

bude "přilepena" k nějaké důležitější agendě v EU, 

kterou si málokdo troufne jen tak vetovat. 

 

Celý den se nesl v pohodovém duchu a jak dobře za-

čal, tak i skončil. Jsme rádi, dle vašich ohlasů, že se 

vám to líbilo a chystáme další podobnou akci. 

 

Tomáš Trávníček 

prezident LEX z.s. 

 

 

Aktuálně jednáme o detailech dalšího opakování této akce. Takže sledujte naše kanály.  

Jakub Smetánka 

viceprezident LEX z.s. 

LOS má nový web 

Pro všechny střelce LOSích disciplín jsme ve středu 9. srpna odpoledne spustili nový web. Najdete ho 

na adrese https://www.loslex.cz. Nový web bude zajišťovat celou agendu spjatou se závody LOS jak pro 

pořadatele, tak i pro střelce. Od vypsání závodů a registrace střelců do nich na straně jedné až po zob-

razování výsledků závodů a žebříčků poháru na straně druhé. Pro všechny závody počínaje novým roč-

níkem LOSu od 1.9.2023 tak nový systém nahrazuje doposud používaný kalendář na webu 

https://los.zbranekvalitne.cz.  

Proč vlastně budovat úplně nový web? Starý web není vůbec špatný a jeho autor MarK na něm odvedl 

obrovský kus práce, za který mu patří obrovský dík. Troufnul bych si říct, že bez něj by LOS nejspíše 

nebyl tam, kde dneska je. V posledních několika letech se ale pravidla LOS i organizace závodů samotná 

posunula o notný kus dál a bylo zapotřebí aby nový web tyto změny reflektoval. Z důvodů MarKova 

vlastního dlouhodobého pracovního vytížení nebylo možné tyto změny provést na webu starém. 

Na tomto místě je potřeba zmínit, že náš nový web ještě stále není ve své finální podobě. Usilovně na 

něm pracujeme a každých pár dní publikujeme tu menší, tu větší změny nebo opravy, mnohé z nich 

implementované na základě zpětné vazby uživatelů a pořadatelů. 

https://www.loslex.cz/
https://los.zbranekvalitne.cz/
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Jaké jsou tedy hlavní změny oproti starému systému? 

Prvním a zásadním požadavkem bylo, aby se nový web zobrazoval dobře a použitelně nejenom na po-

čítačích, ale i na většině soudobých mobilních zařízení. Webové rozhraní proto je (až na malé výjimky, 

které ještě doladíme) responzivní a čitelné i na vašem mobilním telefonu. Uživatelům jsme dali možnost 

přepínat mezi světlým (které je výchozí) a tmavým tématem zobrazení.  

Každý střelec teď musí mít vytvořený vlastní uživatelský účet, kterým se bude do závodu registrovat. 

Střelecké výsledky jednotlivců se v novém v systému párují na základě tohoto účtu a ne jen podle jména, 

jak se to dělo dřív. V situaci, kdy se ve výsledcích závodu lišilo jméno (stejného) střelce od výsledků již 

dříve naimportovaných (ať už dílem překlepu při registraci nebo prostě proto, že sám střelec se registroval 

jednou jako „Jan“, podruhé jako „Jenda“), bylo zapotřebí administrátora, aby takové výsledky manuálně 

spojil v databázi. V minulosti se také mnozí střelci do závodů registrovali pod různými pseudonymy, z 

osobních nebo profesních důvodů chtěli zachovat svou internetovou anonymitu. Takovým pseudonymům 

bychom se chtěli v našem systému vyhnout. Náhodný návštěvník webu, který není přihlášený uživatel-

ským účtem, tak sice může otevřít stránku s probíhající registrací do závodu a prohlédnout si propozice 

závodu, uvidí dokonce i počty registrací ve squadech a jednotlivých divizích. Jména registrovaných 

střelců jsou ale pro takového návštěvníka anonymizována. Snažíme se tím snížit dohledatelnost vašeho 

jména na internetu a položit překážku lidem a robotům s nekalými úmysly. 

Součástí registrace do systému je i zvolení uživatelského jména. Uživatelské jméno, takzvaný „LOS alias“, 

je unikátní pro každého uživatele. Inspirací nám byl podobný alias u závodů IPSC. Tento LOS alias může 

střelec použít stejně jako svou emailovou adresu k přihlášení do systému, my jej pak v systému použí-

váme k identifikaci a rozlišení střelců. Volbu svého LOS aliasu si před registrací dobře rozmyslete, změna 

vašeho aliasu v systému bude vyžadovat zásah administrátora a rádi bychom, aby takové změny byly 

spíše výjimečné. LOS alias nerozlišuje velikost písmen. 

Systém už také reflektuje všechny nové (i staré „nové“) divize, které znají pravidla LOS. Od ročníku 2021 

poháru LOS je to divize Optik (Opt), pravidla LOS platná pro ročník 2024 závodů (tedy od 1.9.2023) 

zavádějí i nové divize Kompaktní pistole (KPi) a Osobní obranná zbraň (PDW/PCC). Pravidla samotná 
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prodělala před novým ročníkem celkový facelift a povídání o nich je na jiný, samostatný článek. Ten proto 

také najdete někde v tomto bulletinu. 

Registrace do závodů v divizi Optik má svou malou zvláštnost, proto ji zde také zmíním. Ačkoliv je divize 

Optik ve výsledcích hodnocena jako jednotná skupina a stejně tak na ni hledí i pravidla LOS, v registrač-

ním formuláři najdete na výběr divize jako „Optik/Pistole“ nebo „Optik/Malá pistole“. Chtěli bychom do 

Vás, střelců, tímto způsobem získat statistická data o tom, jakými zbraněmi v divizi Optik střílíte abychom 

měli spolehlivé podklady, pokud bychom se někdy v budoucnu rozhodovali o dalších úpravách pravidel 

třeba právě v divizi Optik. 

Každý uživatel webu si může do svého profilu vyplnit informace, které se mu později předvyplní do regis-

tračního formuláře. Je to především číslo zbrojního průkazu, členové LEX si můžou do jednoho z políček 

opsat ze zadní strany členské kartičky i svůj kontrolní kód členství. Tento kód NENÍ členské číslo! Je to 

osm znaků (číslice a písmena) na konci odkazu https://k.gunlex.cz/<znaky> a velikost písmen se zde již 

rozlišuje. Pořadatel závodů na první pohled na stránce správy závodu uvidí, jestli jste členem LEX i in-

formaci, je-li vaše členství k datu závodu platné. Informaci o platnosti svého členství samozřejmě uvidí i 

každý uživatel, jak ve svém uživatelském profilu, tak i u podrobností každé jednotlivé registrace do zá-

vodu. Zelená „fajfka“ značí úspěch, červený křížek existující členství, které již ale není platné, žlutý vy-

křičník pak značí, že se informaci nepodařilo ověřit. Buď proto, že byl zadán neexistující ověřovací kód, 

nebo zcela nesprávná hodnota. Už teď víme, že někteří závodníci si do profilu zadali místo ověřovacího 

kódu své členské číslo. 

Jednou z dalších výhod registrace do závodu spjaté s uživatelským účtem je možnost zobrazit si zpětně 

podrobnosti své registrace a především její úprava. Pokud chtěl v minulosti střelec změnit squad ve kte-

rém střílí, měl možnost napsat pořadateli, který jej přesunul. Mnohem častěji ale střelec sám zrušil svou 

registraci a udělal si novou, ve squadu nebo divizi dle svého přání. 

Spoustu změn přinesl systém i pro pořadatele závodů. Rozhodli jsme se zásadním způsobem zjednodu-

šit přístup k vypisování a správě závodů. Aby se z uživatele stal pořadatel, je zapotřebí aby ho některý z 

administrátorů přidal do pořadatelské skupiny. Každý člen takové pořadatelské skupiny má pak oprávnění 

jejím jménem vypisovat nové závody, případně spravovat závody už vypsané. Na stránce pro správu 

registrací může pořadatel potvrdit jednotlivým závodníkům přijetí startovních poplatků poslaných předem 

na účet, přesouvat registrované mezi squady, zobrazit podrobnosti registrací, nebo manuálně přidávat 

nové střelce do registrací – například závodníky, kteří se předem nepřihlásili do závodu přes web a re-

gistrují se tak až na místě. (I takoví závodníci ale musí mít účet vytvořený na webu, bez něj nemůžou být 

započítáni do soutěže.) Pro pořadatele, kteří dělají prezenci na místě před závodem je tu i možnost po-

stupně si odškrtávat příchozí závodníky na seznamu registrovaných. 

Jak jsem již psal v úvodu tohoto článku, doba se pohnula a s ní i organizování závodů LOS. Většina 

pořadatelů dnes už pro zapisování hodnocení na závodech používá aplikaci PractiScore. PractiScore 

sám hlídá, aby před uzavřením hodnocení závodníka na stagi byla správně vyplněna všechna nutná data 

– čas i zásahy. Odbourala se tím většina rizik spojených s papírovými scoresheety – možnost ztráty nebo 

záměny scoresheetu s hodnocením, neúplného nebo nečitelného zápisu hodnocení na scoresheetu, pří-

padně třeba překlep statistika při ručním přepisování hodnocení do výsledkové listiny v Excelu. Hlavním 

podporovaným formátem práce s výsledky na webu proto budou právě soubory pro PractiScore. Dopo-

sud bylo pro převedení výsledků závodu zapsaného v PractiScore do výsledkové listiny v Excelu nutné 

používat externí webovou aplikaci kolegy Martina Vařáka. Protože Martin je součástí týmu, který pro vás 

nový LOSí web programuje, tuto funkcionalitu jsme implementovali přímo do webového systému. 

Veškerá nutná aktivita pořadatele se tímto tedy smrskává na „pouhou“ registraci závodníků, export sou-

boru se seznamem závodníků (ráno) před závodem, synchronizací výsledků z aplikací Practiscore jed-

notlivých pořadatelů a po skončení závodu pak nahrání souboru s finálními výsledky zpátky do našeho 

systému. Výsledky závodu tak mohou být principiálně zobrazeny na webu v rámci minut od dostřílení 

posledního závodníka. Pořadatelé, kteří chtějí závodníkům předložit výsledky v papírové podobě budou 
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mít možnost výsledný žebříček s pořadím střelců z webu přímo vytisknout (toto je jedna z funkcionalit, 

kterou v době psaní tohoto článku stále vyvíjíme). 

Pro případ nepředvídaných problémů bude na webu zachována možnost exportu a následného importu 

Excelového souboru. Ten bude proti Excelovým souborům, který si pamatujete z webu ZbraněKvalitně 

mírně upraven tak, aby obsahoval nové údaje nutné pro správný import dat do nového systému – přede-

vším tedy LOS alias. Tento formát souboru ale vyžaduje pečlivější kontrolu před importem a spolu s tím 

i nutnost větší kontroly zadaných dat pořadatelem. 

 

Co tedy na závodníky a pořadatele na webu ještě čeká?  

Na vývoji pracujeme dnem i nocí (doslova) a máme naplánovanou spoustu dalších funkcionalit, které 

chceme do webu zapracovat. Několik z nich jsem vybral, zdaleka ale nejde o všechny: 

- Jednou z prvních funkcí, které jsou v plánu pro vývoj, je generování QR kódu pro platbu startovného v 

případě, že pořadatel umožňuje platbu startovného předem na účet. Ani QR kód ale neodbourá nutnost 

manuálního potvrzení platby pořadatelem, vlastníkem účtu, na který platby přicházejí. 

- Filtrování seznamů závodů. Protože jsme nový web chtěli a museli zveřejnit dostatečně včas na to, aby 

se mohli závodníci začít registrovat do prvních závodů nového ročníku v souladu s pravidly měsíc předem, 

některé z funkcí jsme odsunuli „na později“. Jednou z nich je i stránkování a filtrování závodů podle typu, 

místa konání, podobně jako to je na webu ZbraněKvalitně. 

- Komentáře pod závody. Od začátku vzniku nového webu jsme věděli, že nechceme a nebudeme se 

snažit nahradit zavedené fórum ZbraněKvalitně s celou jeho komunitou. Vědět, co jsme na závodech 

udělali špatně (nebo třeba i dobře) je důležitá věc, proto jedním z dalších modulů na vývoj budou i uživa-

telské komentáře pod závody. 

- Registrace na závod v zastoupení. Nezřídka se stává, že na závody jezdí pohromadě celá skupina 

střelců, která chce střílet pohromadě v jednom squadu. Pro registraci na starém webu za tímto účelem 

obvykle skupina zdobrovolnila jednoho ze závodníků, který po otevření registrace zapsal všechny kolegy 

naráz do stejného squadu. Uživatelské účty jednotlivých střelců ale takový postup komplikují. Přehlašovat 

se mezi účty jednotlivých kamarádů je nepraktické a navíc, jak by vám řekl kterýkoliv IT bezpečák, sdílet 
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hesla svých účtů je bezpečnostní riziko. Další z připravovaných funkcí je proto registrace v zastoupení – 

zjednodušeně řečeno povolíte v nastavení svého účtu kamarádovi, aby vás na závod mohl registrovat 

on. 

- Upozornění na uvolnění místa v závodě – Chtěli jste na závod, ale on už je plný? Nevadí, náš hlídací 

pes na vás zaštěká ve chvíli, kdy v závodě uvolní místo. 

- Nástěnka uživatele. Uživatelská nástěnka, kde uživatel uvidí všechny své stávající (a možná i minulé) 

registrace na závody, prolinky na výsledky, statistiky a další. 

- Modul pro správu rozhodčích – LOS už není úplně malou disciplínou a rozhodčích je spousta. Proto je 

potřeba mít v tom přehled. Ať už pro ředitele LOSu, aby věděl, kolik nás rozhodčích vlastně má, nebo 

kolik adeptů aktuálně čeká na školení. Taky pro pořadatele, aby dokázali oslovit certifikované rozhodčí v 

případě, že třeba zrovna na jejich závodě nějací chybí. 

- Rozšířené popisy střelnic, souřadnice, mapový náhled a další. 

- Notifikace od pořadatelů či administrátorů. Funkcionalita, která dá pořadatelům možnost jednoduše 

oslovit střelce v případě nutnosti. Zrušení závodu, organizační změna a podobně. 

Jak vidíte, práce je tedy před námi ještě více než dost, ale výsledek bude určitě stát za to. V případě, že 

byste někde na webu narazili chybu, kterou jsme při testování možná přehlédli, máte nějaký dotaz, chcete 

se stát pořadatelem závodů nebo už pořadatelem závodů jste a potřebujete poradit, nebojte se napište 

nám dotaz na email admin@loslex.cz 

 

Pěkný den a pevnou mušku přeje  

David Klementa 

administrátor a rozhodčí 

 

Změny LOS od 1.9.2023 

Po složitém Covidovém období a opětovné stabilizaci závodů, jejich počtu a rozsahu, přichází LOS s nej-

většími změnami za posledních 13 let. 

První ze změn je úplně nový web a úplně nový registrační systém závodů. Toto téma popisuje kolega 

David Klementa, který je jedním z programátorů webu. 

Druhou změnou jsou úplně nová pravidla LOS. 

Ne, nelekejte se, nechceme z toho dělat jinou disciplínu s jiným hodnocením a jiným přístupem. Ale do-

dnes si pamatuji, jak vznikal LOS na Slovensku. Já byl tehdy ředitel v Čechách, Marta Novotná na Slo-

vensku. A dostal jsem pod ruce text slovenských pravidel. Pár věcí se mi tam nelíbilo (např. úplně jiné 

rozdělení divizí), ale co se mi už tehdy ohromně líbilo, to byla bodová strukturovanost pravidel, která 

prospívá jejich čitelnosti a přehlednosti. 

Krom toho jsem měl já či kolegové z rady či i někteří střelci několik nápadů k implementaci. Vedle nových 

nápadů ohledně divizí to byly i nápady na přesnější popis některých situací. Takže jsem si řekl: „ok, to 

celé stojí za to to napsat přehledněji, jasněji a snad i lépe“. Napsal jsem úplně nový text, předal radě 

k připomínkování, reakcí byl další úplně nový text jiného člena rady a s tím jsme nadále pracovali. 

Celou anabázi komentářů a připomínek v radě LOS asi nemá cenu řešit, 1.6. byla pracovní verze pravidel 

na 1 měsíc uvolněna k připomínkování střelců. Všechny připomínky jsme následně s radou prošli, zhod-

notily plusy a mínusy, většinu jsme jich přijali. Nakonec došlo ještě k právní a mluvnické korektuře a 

pravidla jsou na světě. 
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Co nám tedy pravidla přinášejí nového či jiného: 

• Nová divize KPi (kompaktní pistole) – tato divize vznikla proto, že nejčastěji nošenými zbraněmi 

jsou buď malé subkompakty a nebo právě kompaktní zbraně typu CZ 75 compact, Glock 19, CZ 

P10C, apod…, přitom se s nimi nechtělo lidem moc jezdit, protože byli v jedné divizi s full-size 

zbraněmi (CZ75/Shadow/TS, dvouřadé 1911ky, apod…). 

• Zařazení divize PDW do Pohárových divizí v krátké zbrani – sice už to není o skrytém nošení 

v této divizi, ale těch lidí, kteří s tím rádi sportují a trénují, je poměrně dost, tak je zkusíme na 

naše závody přitáhnout. Tato změna je trochu dvousečná – dosud šlo vyhlásit PDW jako přidru-

žený závod, takže s PDWčkem stříleli jak lidi, co přijeli jen s touto zbraní, tak i lidi, kteří stříleli 

krátkou zbraní normální Pohárový závod a pak PDWčkem i ten přidružený – to od teď bohužel 

nepůjde 

• Stanovila se jiná forma měření zbraní do divize – již není podstatná jen délka hlavně, ale celý 

rozměr zbraně. K tomu, aby se předešlo častému a zdržujícímu měření, byl stanoven tzv. KPi a 

MPi list, kde je psáno, jaké zbraně jsou či nejsou součástí dan divize a není nutné je měřit. 

Chceme dosáhnout cíle, kdy tam v každé divizi bude napsáno cca. 10-20 nejběžněji používaných 

zbraní a bude výjimka, pokud někdo přijede s něčím, co na seznamu není. 

• Trochu se protřídily ráže. Jednak se vyřadily ty, se kterými nikdo na LOS nejezdí a omezily se u 

krátkých zbraní ty, které by vyžadovaly jiná pravidla pro stavbu situace (např kovy dále, než 7m 

od ústí hlavně, apod…) 

• U Revolverů i u Malých revolverů je omezen počet nábojů, které se nabíjí do prvního válce. 

• Pouzdra typu appendix již mohou být použita pro start s nábojem v komoře. 

• Zavedlo se měření faktoru a omezení rychlosti střel – opět spíše z bezpečnostních důvodů, aby 

bylo možné a nesporné, koho případně nevpustit k další střelbě. 

• Zavedena zóna ZERO – při jediném zásahu této zóny je střelci započítán plný počet alf na daném 

terči. 

• Pravidla obsahují více postupů „co když“, kde dosud nebyl jasně stanoven další postup. 

• Přestal se rozlišovat počet závodníků nutných pro ocenění jen prvního místa nebo pro ocenění 

prvních 3. Vždy se budou oceňovat první 3, ale zvedl se potřebný počet střelců pro vyhlášení 

divize ze 3 na 4. 

• Pravidla (a nový web) aktuálně požadují po organizátorovi více povinných informací při zakládání 

závodu. 

• Obecně dávají pravidla o něco větší prostor organizátorovi něco poupravit, ale naproti tomu po-

žadují, aby toto vše bylo včas a viditelně napsané či vyřčené. 

Jinak jsme se v co nejvyšší míře snažili zachovat vše tak, jak to bylo. Stále se střílí standardně 2 rány do 

terče, popper do padnutí, s krytím, pořadí dle toho, jak se terče odkrývají. Zůstal systém počítání výsledků, 

hodnoty penalizací a vše podstatné, na co jsou lidi zvyklí. Pokud tedy kdokoliv znal pravidla pro ročník 

2023, neměl by narazit téměř na nic, co by ho nově jakkoliv limitovalo. 

Jan Korecký 

Člen představenstva a ředitel LOS 
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Czech Firearms Podcast 

Začátkem prázdnin jsem byl oslovený autory prvního českého zbraňového podcastu Czech Firearms 

Podcast, abych byl jejich dalším hostem – mimo jiné jako zástupce LEX z.s. Nabídku jsem s radostí přijal 

a naplánoval si cestu do Vyškova. Témat jsme probrali mnoho, od práce komisaře na zkoušce odborné 

způsobilosti, přes českou i mezinárodní zbraňovou legislativu, návrh nového zákona o zbraních až po to, 

co může každý držitel zbrojního průkazu udělat pro ochranu práva držet zbraň.  

 

Celý téměř dvouhodinový rozhovor můžete shlédnout i s videem na youtube 

(https://www.youtube.com/watch?v=dMwFtPYjduY) nebo si poslechnout na mnoha různých poslecho-

vých platformách s podcasty https://linktr.ee/czechfirearmspodcast  

Abych to ovšem nedal autorům podcastu Czech Firearms Podcast (CFP) zadarmo tak jsem jim na oplátku 

poslat otázky a trochu je taky vyzpovídal       Za CFP odpovídá jeden ze dvou autorů Lukáš Sudek.   (LS) 

 

JE: Ahoj Lukáši, všem hostům v CFP dáváte stejnou otázku tak se na ní také zeptám. Jak jsi se 

dostal ke zbraním? 

LS: Ahoj!  Ke zbraním mě to táhlo už od útlého věku. Začalo to klasicky vzduchovkou s tátou a v 15-ti 

letech jsem se začal intenzivněji věnovat airsoftu. Během dospívání se obliba ke zbraním ještě více roz-

vinula a ovlivnila také směr mého vzdělání. V 19-ti jsem si udělal zbroják a plně se přeorientoval na ostré 

zbraně… Dnes už si život „beze zbraní“ nedokážu představit.  

JE: Vím o tobě, že jsi úspěšný sportovec, střelec IPSC.  Jaký jsi ovšem držitel zbraní? K osobní 

obraně nebo čirý sportovec co má zbraň jen jako nástroj „hokejku“ případně jde u tebe o hodno-

tovou/ideovou věc? 

LS: Ačkoliv se dneska věnuju hlavně střeleckému sportu, držení zbraní vnímám hlavně ideově jako sym-

bol svobody. Základem je tedy možnost bránit sebe, své blízké a vlast. Sport beru jako jakýsi luxus, který 

mi umožňuje se bavit a efektivním způsobem ověřovat techniku v praxi porovnáním s ostatními. Z toho 

potom plyne, co je potřeba mít doma. Jak rád říkám, mám jen to, co potřebuju, takže řádově jednotky 

kusů. Samotnou zbraň pak vnímám jako stroj, který musí nekompromisně sloužit.  

https://www.youtube.com/watch?v=dMwFtPYjduY
https://linktr.ee/czechfirearmspodcast
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JE: Jak jsi se vlastně dostal k tvorbě CFP a proč jste se rozhodli tento podcast natáčet?  

LS: Když cestuju, rád prokládám muziku mluveným slovem. Podcast vnímám jako efektivní možnost 

seberozvoje a relaxu. Dlouho jsem si říkal, kdy konečne někdo v ČR založí podcast o zbraních a střelectví. 

A ono pořád nic. S Karlem, dnešním spolumoderátorem CFP, jsme pak stravili nějaký čas s Ianem z For-

gotten Weapons a během debaty vznikla myšlenka projekt založit. Z počátku jsem byl skeptik a nechtěl 

jsem do toho jít hlavně kvůli ztrátě jakési anonymity ale Karel mě postupně přemluvil, za čež mu tímto 

děkuju.  

JE: Podcast CFP vytváříte společně s Karlem. Jak dlouho se spolu znáte? A máte nějak rozdělené 

„pravomoci“ nebo práci kolem tvorby CFP? 

LS: S Karlem se známe asi 3 roky. Tak nějak nám to vyšlo, že se vždy dokážeme domluvit a doplňovat, 

ačkoliv jsme každý jiný. Pravomoci máme stejné. Hosty vybíráme oba a to hlavně proto, že každý půso-

bíme v jiné části střelecké komunity.  

Po natočení epizody se pak starám o edit audio stopy a veškerý vizuál jde za Karlem. Vše ostatní se 

odvíjí od typu práce. Snažíme se využít předností konkrétního jedince ve vztahu na daný úkol, tak, ať 

vše zvládneme rychle a bez problémů.  

JE: Nosíš? Denně, často, ojediněle, vůbec? A proč? 

LS: Nosím☺ 

 

JE: Při natáčení podcastu se mnou jsi řekl, že se staneš členem LEX z.s. Máš splněno?       

LS: Ano! Musím říct, že po natočení epizody s Tebou jsem se styděl, že u vás ještě nejsem. Všechno 

jsem napravil a aktuálně čekám na vystavení členské kartičky.  

JE: Podcast CFP natáčíte i se zahraničními hosty v angličtině s českými titulky. Máš velmi dobrou 

angličtinu, jak jsi je anglicky naučil a byl jsi v USA…. A nasál jsi tam americkou gun culture? 

LS: Myšlenkou CFP je mimo jiné ukázat české střelecké komunitě, že má být na co pyšná a že má držet 

pospolu. K tomuto se snažíme občas přinést i jistý mezinárodní rozměr třeba pro srovnání a rozšíření 

obzorů.  

Anglicky se učím pořád. Začalo to před pár lety, kdy jsem vycestoval na blízký východ a kde jsem si 

uvědomil, jak jsou cizí jazyky důležité do života. Ve škole jsem chodil převážně do němčiny. Nikdy jsem 

neměl důvod se jí učit líp než na trojku a reálně jsem ji skoro nepoužil. 

Toho času, daleko od domoviny jsem byl pouze „yes and no guy“. Plně odkázaný na pomoc druhých a 

neschopný fungovat samostatně. No strašně jsem se styděl… Tak jsem začal už tam a postupně se 

pomocí mobilní aplikace a youtube prokousával dál. Neskromným cílem je mluvit jako rodilý mluvčí.  

JE: Díky za odpovědi a ať se daří! 

 

 

Jakub Engelmajer  

Člen představenstva, koordinátor LEX VČ a zkušební komisař 
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Kterak „vystřelováky“ k banu došly... a proč by nás to mělo zajímat 

Kysi jsme publikovali článek o překvapení lidí, neznajících naše zbraňová privilegia, dnes pokračujeme 

smutnějším příběhem... 

Když se občas bavíme o našem snažení s nezúčastněnými spoluobčany, narazíme často na názor: „Ale 

já zbraně nemám, proč by „mne to mělo zajímat?“ Pochopitelně můžeme odpovědět běžnými, byť po-

chopitelně platnými frázemi o svobodě a svobodné vůli, ale mnohem lepší je uvést příběh. Třeba o tom, 

proč v některých státech nesmíte jít na houby s vyskakovacím, nebo jednoručním nožem. A smutnými 

oběťmi tohoto příběhu jsou ty nejikoničtější, i když možná nejméně povedené vyskakovací nože vůbec, 

slavná italská zavírací „Stileta“. Ačkoliv tato „Stileta“ se skutečnými historickými zbraněmi moc společ-

ného nemají, známe je dobře, nejen z literatury a z filmů, i u nás se dokonce občas mihly v některých 

detektivkách točených už za „totáče“. Štíhlý, nebezpečně vyhlížející nůž, připomínající dýku, jehož čepel 

se s výhružným cvaknutím jako kouzlem vysune z boku rukojeti.  Objevily se někdy v devatenáctém 

století, od začátku dvacátého století byly vyráběny celkem běžně a svojí zlatou éru zažily během prvních 

devíti let po roce 1945, kdy se o jejich slávu zasloužili američtí veteráni, vracející se z italského bojiště. 

Pokud vás zajímá tato historie, můžete jí najít na YT kanále s názvem The Knife life, odkud jsme z jejich 

historie přebrali právě příběh jejich pádu. Polodomácím či manufakturním způsobem vyráběné nože se 

staly v USA hitem, a k jejich popularitě přispěly i filmy o rebelech bez příčiny, či West Side Story. Nic se 

nedělo, až byl najednou vyroben problém. V jistém časopise se objevil článek o „hračkách které zabí-

její“ citující jistého, ale nejmenovaného soudce, tvrdícího, že od pořízení vyskakovacího nože je k válce 

gangů jen krok. A tak se na základě článku, který neuváděl vlastně žádná fakta, ale opíral se jen o jakousi 

najmenovanou „autoritu“, rozjela mašinérie vždy ochotných pachatelů dobra. V roce 1954 byly zakázány 

ve státě New York, federální zákaz následoval v roce 1958. Potud tedy o historii zákazu „vystřelováků“, 

tedy terminologicky správně vyskakovacích nožů v USA. Že na sebe nedala Evropa dlouho čekat, je 

nabíledni. Potud tedy kanál The Knife Life, který si dovolujeme doporučit vaší pozornosti.  

Není vám to nějak povědomé? Asi ano, od zákazu nožů a velkokapacitních zásobníků, až po zákaz 

dieselových motorů, tzv. „bojových psů“, nebo čehokoliv jiného, mají vrazi lidských svobod stejný modus 

operandi. Objeví se problém, podepřený různými autoritami, tím se vytvoří „společenská poptávka“ po 

jeho řešení a už to jede. Ale co s tím můžeme dělat? Můžete namítnout, že tento příklad vám v debatě s 

vaším okolím moc nepomůže, ani argument o tom, že pak následovaly další zbraně či pomůcky pro 

sebeobranu nemusí vaše posluchače zaujmout. Je to jednoduché: Není tak důležitý příběh samotný, ale 

jeho osnova. Snad každý, kdo se o něco snaží a koho něco zajímá, každý, kdo v životě něčeho dosáhl, 

nejeden takovýto příběh zažil. A to je i návodem k vašemu zamyšlení. Jak ví každý úspěšný podomní 

prodejce čehokoliv, o nadháněčích některých podivných sekt nemluvě, je nutné mluvit řečí, které člověk, 

jenž s vámi diskutuje rozumí. A podávat takovému člověku odpovídající příklady. Staré přísloví říkající že 

přesvědčeného nepřesvědčíte, je více než pravdivé, ale i diskuzi s přesvědčeným lze využít, jejím pro-

střednictvím, totiž můžeme své postoje vysvětlit těm, kteří přesvědčeni nejsou. Existují totiž i horší věci 

než diskutovat špatně, a to je nediskutovat vůbec, nebo diskutovat na špatném místě. Tím špatným mís-

tem je prostor, kde jsou jen lidé, kteří s vámi sdílí vaše názory. Pokud se ovšem bavíte o problému mimo 

vaši komunitu, musíte znát jazyk lidí se kterými diskutujete. Bohužel i skvělí a vážení odborníci velmi 

často nedokáží jít se svými názory mimo svůj vlastní prostor. Když už jsme uvedli YT kanál o nožích, asi 

bychom měli uvést ještě jeden. Ten je zajímavý nejen svým záběrem, co se historických zbraní týká, ale 

i osobou svého protagonisty. Máme na mysli YT kanál Scholagladiatoria, který provozuje Matt Easton. 

Matt je skvělým znalcem a obchodníkem se starými historickými chladnými zbraněmi, šermířem a vý-

znamnou postavou hnutí HEMA, tedy lidí praktikujících historická evropská bojová umění. Jeho videa 

jsou skvělá a jen málokdo za zájemců tam nenalezne to co hledá, snad až na díly, kde kritizuje další 

omezení, která si britská administrativa na své občany zase vymyslela. On ví, že to jde i jinak, několikrát 

zmiňoval i Českou republiku jako místo, kde lze dodnes bez problémů nosit i meč, ale zrovna tato část 

jeho tvorby jsou spíše voláním ztraceného na poušti než něco, co by neslo alespoň náznak nějakého 
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řešení. Přitom jako obchodník s historickými zbraněmi by určitě měl znát dost lidí, se kterými by se mohl 

snažit něco změnit. Snad to je naší národní povahou, která stále ještě vidí odpor proti „vrchnosti“, jako 

něco žádoucího, když už ne jako národní sport, že jsme si zbraně obhájili. Hajte je prosím dále, učte 

střílet své rodinné příslušníky i své sousedy a hlavně: Nebojte se diskutovat. Pokud si myslíte, že je lépe 

se schovat a čekat až to přejde, mýlíte se. Osud italských „Schwitchblades“, kterým jsme náš článek 

začali, je více než varující... 

 

František Mikyna 

Člen kontrolní komise 

 

 

LOS – 20. srpna – Letní puška Žalany 

"To tenkrát v šedesátom osmom, když nás bratr Rus osvobodil po svom..." zpíval kdysi zpěvák a očitý 

pamětník srpnových událostí Honza Vyčítal. Je dobré si některá výročí stále připomínat a nezapomenout, 

že i sebevětší sny o svobodě mohou skončit ze dne na den pod pásy tanků. 

 

Letos, jako každý rok nezapomněli ani svědkové tehdejších událostí, členové KVZ Teplice a uspořádali 

závod pro dlouhé kulové zbraně v disciplíně Lidová obranná střelba na téma tehdejších pohnutých udá-

lostí. Na rozdíl od našich otců a dědů mohli závodníci použít zbraně k řešení šesti střeleckých situací 

vycházejících z předpokladu, co by bylo, kdyby... 

 

Závod LOS pro dlouhé kulové zbraně je umožňuje v jednotlivých kategoriích soutěžit majitelům samona-

bíjecích pušek, opakovaček a samonabíjecích karabin na pistolový náboj (PDW). Situace jsou zpravidla 

uzpůsobeny tak, aby neměla výhodu oproti ostatním zbraním jedna konkrétní kategorie. Střílí se na větší 

vzdálenosti a přesnost, kde vynikají hlavně opakovačky a moderní samonabíjecí pušky s optikami, ale 

střílí se i dynamicky na krátké vzdálenosti a na větší množství terčů, kde zase excelují různá "kropítka". 

 

Osobně ze závodů v Žalanech účastním pravidelně, a to jak v krátkých, tak dlouhých zbraních, protože 

zdejší pořadatelé jsou zkušení střelci, rozhodčí a pořadatelé mnoha střeleckých disciplín. Vždy, když sem 

přijedu, tak to stojí za to. Ony totiž jejich závody neprověří jen schopnosti závodníka, ale mnohdy i schop-

nosti samotné zbraně a všech možných navěšených doplňků. I mí synové, kteří jezdí střílet se mnou jsou 

sami zvedací, co se jim zde "podělá". Na druhou stranu, je vždy lepší, když to člověk zjistí v klidu na 

střelnici, než nedej bože v reálné situaci. 

 

Co se týče střelců samotných, tak jsem za ty léta odpozoroval, že i zde platí, to, co mi říkal jeden airsofťák 

– začátečníci chodí v teplákách a s holou zbraní. Když se to naučí, tak mají lepší zbraně a super doplňky. 

A nakonec, když se z nich stanou zkušení mazáci, tak přijdou se základní zbraní a v teplákách... 

 

A nyní k samotným situacím. 

Těch bylo celkem šest a byly namíchány dosti pestře. První tři situace byla taktika a krytí, kdy závodníci 

buď "čistili objekt" nebo kryli nějaký perimetr a pohybovali se mezi kryty a překážkami. To jsou situace, 

kdy mají zpravidla navrch majitelé krátkých karabin či "kropítek". Tradičním zlozvykem je, že na takto 

krátké vzdálenosti mnoho lidí zapomíná, na výškový rozdíl mezi hlavní a kolimátorem, který se negativně 

projeví na zásazích v terči. 

 

Tyto situace jsou skvělé a spousta lidí si přijde na své. Ovšem mnohem raději mám situace postavené 

jednoduchým způsobem, ale jsou těžší na přemýšlení. Situace, které nelze jen tak rychle "proletět". Tohle 
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dokonale splňovaly situace č. 4 a 5, které byly postaveny velice jednoduše, a přesto se na nich dalo 

"vydělat" spousta penalizací. 

 

Situace č. 4 byla postavena z pneumatik a dvou bariér. Závodník se pohyboval ve vymezeném prostoru 

tak, že nikdy nebyly z jednoho místa vidět všechny terče. Řešení bylo libovolné dle pravidel, ale závodník 

nesměl žádný terč vynechat a musel si dobře rozmyslet kam a jak půjde. Papírových terčů bylo 6 a 

překvapilo mě, že i když situace nebyla tajná a závodníci byli seznámeni s jejich pozicemi při brífinku, tak 

i mnozí zkušení střelci se "nechali zastřelit" jedním i dvěma zapomenutými osvoboditeli. 

 

Na situaci č. 5 se střelec bránil osmi okupantům za automobilem. Mohl střílet jakkoliv, ale musel se krýt. 

Ačkoliv se jednalo o dřevěnou atrapu auta, nebylo to jednoduché. A to nemluvím o faktu, že u skutečného 

auta by to bylo ještě horší. A to se nebavíme o průbojnosti zbraní nepřítele vůči automobilu... 

 

Situaci č. 6 jsem měl tu čest pískat. Na první pohled to byla jednoduchá a nezáludná situace s pěti gongy 

a pěti papírovými terči na 100 metrů. Situace simulovala obranu před skupinou psovodů a jejich psů. 

Situace byla o to jednodušší, že gongy i papíry byly umístěny ve stejné vzdálenosti, takže závodník ne-

musel řešit pořadí terčů. Co jsme si tu užili legrace. Tedy já, pomocníci a diváci...  

Mnohým závodníkům do smíchu nebylo. Spousta z nich zde ztratila náskok, který získali na krátkých 

situacích. Někteří závodníci přišli na to, že je dobré po koupi a montáži kolimátoru si jej před závodem 

nastřelit. Jiní zjistili, že karabina s 5" hlavní není vždy výhra a ostatní, že kadence ani rychlost nejsou v 

tomto případě přínos. Docházelo i ke komickým situacím, kdy závodník "šetřílek" sypající pod své koule 

jen nezbytné minimum prachu se divili, kam to na těch sto metrů lítá. Odpověď jednoho diváka a střelce 

"koule nedoletěla, bratře Žižko" byla doprovázena hurónským smíchem. 

 

Na druhou stranu, překvapili střelci, u kterých by to vzhledem k jejich zbraním nikdo neřekl. Musím po-

chválit kolegu ze čtvrtého squadu s karabinou UZI, který i přes nepřízeň osudu a konstruktéra dokázal 

17 ranami vyřešit patnáctirannou situaci a mít všech 17 zásahů v terčích. Totéž se povedlo kolegovi s 

Mosinem, který dle vzhledu prošel od Stalingradu přes Koreu po Da Nang. Tedy ten Mosin, ne závodník :-) 

 

Nejdůležitější věc ale nespatřuji v tom, kdo co trefil nebo v tom, kdo se komu vysmál, ale v tom, že se 

zde sejdou lidi s podobnými zájmy a vymění si své zkušenosti a rady. Vyhráli ti, kdo si to zasloužili ale 

jak jsem viděl závodníky na závěrečném vyhlášení, spokojení byli všichni.  

 

A jak by řekl soudruh poručík Troník "Tak je to spravne a tak to ma byť!" 

 

Příště rád přijedu znova a doufám, že vy také. 

 

 

 

Tomáš Trávníček 

náčelník střelného lidu a tyran ze situace č. 6 
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Hasičské slavnosti Skalice u České lípy (10. června 2023) 

V sobotu 10. června 2023 jsme byli pozváni na Hasič-

ské slavnosti do Skalice u České Lípy. Na akci jsme 

přibalili i náš propagační stánek. A protože jsme z mi-

nulých akcí věděli, že většinu návštěvníků našeho 

propagačního stanu budou tvořit děti, náležitě jsme se 

na to připravili. 

 

Kromě standardních propagačních předmětů a petice 

MŮJ DŮM – MŮJ HRAD jsme pro malé návštěvníky 

připravili čtyři střelecké situace, ve kterých se závo-

dilo, mj. ve střelbě "špuntovkami" NERF na různé cíle 

a plechovky. Na laserové střelnici zase mohli malí zá-

vodníci ozkoušet střelbu z pistole a pušky na sadu bli-

kajících terčů. 

 

Na konci, po absolvování všech disciplín dostal každý 

závodník upomínkovou kartičku a sladkou odměnu. 

Na stánek LEXu zavítalo přes sto malých talentů, což 

je vzhledem k velikosti této obce fantastické číslo. Byli 

mezi nimi i tací, kteří projevili o střelbu skutečný zájem, o ty se pohotově postarali členové SSK Skalice, 

kteří nabídli možnost vystřelit si na místní střelnici.  

Kromě nadšených závodníků se nám dostalo i pěkného poděkování od velitele hasičů. 

 

Akce i počasí se vydařilo a my se těšíme na další rok. 

 

 

 

Tomáš Trávníček 

Prezident LEX z.s. 

 

 

Nový zákon o zbraních – aktuality 

O Novém zákonu o zbraních již jsme toho napsali hodně, takže zde si především rekapitulujeme to nej-

důležitější a posvítíme si na současný stav a budoucí kroky: 

V květnu 2023 schválila vláda návrh Nového zákona o zbraních ve znění připomínek Legislativní rady 

vlády. Jedná se o návrh, který věcně vychází z tzv. Maxinovely (na jejíž přípravě se spolupodílíme od 

samého začátku – tedy zhruba od roku 2018). Tedy celkové rekodifikace zákona o zbraních, která byla 

chystána v průběhu jednání o směrnici a která nakonec vlivem vnějších okolností (mimo jiné zamítnutí 

žaloby českého státu na platnost směrnice) nebyla projednána a místo toho bylo k implementaci nezbyt-

ných změn využito tzv. Mininovely, která vstoupila v platnost v únoru 2022.  

 

Digitalizace většiny agend 

Tou uživatelsky nejmarkantnější změnou je zrušení papírových dokladů, tedy zbrojního průkazu a prů-

kazu zbraně. Veškeré tyto informace budou uchovávány v Centrálním registru zbraní (který je mimocho-

dem ver světové konkurenci na špičce). Veškeré „lustrace“ v terénu tak budou probíhat tak, že PČR si 
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dotazem v CRZ ověří platnost povolení a registrace zbraní. Mimochodem všechny činnosti v CRZ jsou 

detailně logovány a i „elektronické ztotožnění“ proti Registru obyvatel či dalším základním registrům je 

logováno. Tedy uživatelé datovek dostanou roční pravidelný výpis, kdo si je kde „lustroval“.  

 

Zjednodušení skupin zbrojních průkazů a zbrojních licencí 

Nebudou skupiny zbrojních průkazů, ale pouze dvě skupiny zbrojního oprávnění – obecné a rozšířené. 

Zjednodušeně řečeno vše, co dnes pokrýval zbrojní průkaz skupiny A, B a C bude nyní odpovídat obec-

nému zbrojnímu oprávnění. A Nošení a Výkon povolání (tedy D a E) bude odpovídat rozšířenému zbroj-

nímu oprávnění. Zároveň se všem dosavadním držitelům takto současné skupiny propíšou.  

Obdobně tomu bude i u zbrojních licencí, které budou nově pouze tři. Zjednodušeně řečeno ZL1 = „pod-

nikatelská“, ZL2 = „nepodnikatelská“ a ZL3 = speciální pro jednorázové provedení činnosti dle ZL1 nebo 

ZL2. Tedy například jednorázová výroba zbraně fyzickou osobou mající zbrojní oprávnění.  

 

Kategorie zbraní 

Koncepce kategorií zbraní zůstává stejná, akorát dojde k jejich přejmenování pro jednodušší pochopitel-

nost: 

Současná kategorie A (zakázané) => Budoucí kategorie R1 

Současná kategorie A-I (na výjimku) => Budoucí kategorie R2 

Současná kategorie B (na povolení) => Budoucí kategorie R3 

Současná kategorie C (na ohlášení) => Budoucí kategorie R4 

Současná kategorie C-I (na ohlášení bez ZP) => Budoucí kategorie PO (podléhající ohlášení bez zbroj-

ního oprávnění) 

Současná kategorie D (volné) => Budoucí kategorie NO (nepodléhající ohlášení) 

 

Plánovaná účinnost 

Stále platí, že účinnost je plánována až na 1.1.2026. Důvod je prozaický – je potřeba značně dobudovat 

Centrální registr zbraní o nové funkcionality.  

 

Aktuální stav 

Nyní tisk doputoval do poslanecké sněmovny a očekáváme, že v horizontu týdnů proběhne první čtení a 

bude přikázán výborům. Zde se pokusíme domluvit pozměňovací návrh, který opraví drobnosti, které 

byly ještě odhaleny. Tato snaha nyní aktuálně probíhá, takže o jejím výsledku Vás spravíme později. 

Celkově vzato je tisk velmi dobře připravený. Některé partikulární výhrady máme k zásahům vzniklým 

jednáním Legislativní rady vlády. Zjednodušeně se dá říci, že „právní puristi“ vylepšili text tak, že někde 

dává horší smysl či je méně pochopitelný než před jednáním LRV. Zpravidla se pak jedná o technické 

definice atp.  

Máme tam i pár principiálních výtek, ale o těch vás spravíme až po předmětných jednáních.  

 

 

Ing. Jakub Smetánka MPA 

Viceprezident LEX z.s. 

 

Flobertky 

Zároveň musím (z předmětného návrhu) upozornit na problém flobertek. Podle návrhu budou nově 

(bude-li tento zákon řádně projednán) flobertky podléhat té kategorii zbraní, které odpovídají svou funkcí. 

(Samonabíjecí, samočinná, jednoranná atp.). Vzhledem k tomu, že jsme se v éteru doslechli věci typu, 

že „LEX nic neudělal“, případně „že nás LEX nezachránil“, tak je na místě zde uvést trošku kontextu.  
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Tento posun jsme při přípravě tisku několikrát rozporovali. Bohužel zde taháme za konec šňůry, jehož 

délka je limitně blízká nule. 27. října 2021 vydala Evropská komise zprávu o uplatňování směrnice Ev-

ropského parlamentu a Rady (EU) 2021/555.  

(viz: https://eur-lex.europa.eu/legal-content/CS/TXT/?uri=CELEX%3A52021DC0647&qid=1635530637513) 

Předně se pojďme podívat co o flobertkách říká bod 3.1.2 zmíněné zprávy: 

3.1.2 Palné zbraně na malorážní střelivo typu Flobert  

Střelivo typu Flobert a související zbraně byly vyvinuty v 19. století pro účely střelby ve vnitřních 

prostorech. Vystřelují perkusní zápalky, v nichž je obsažen malý projektil a malé množství střelného 

prachu. Střelivo typu Flobert se vyznačuje relativně nízkým tlakem a relativně nízkou úsťovou rych-

lostí a v současné době je propagováno jako střelivo do palných zbraní pro cvičnou střelbu na terč. 

Někteří výrobci palných zbraní v několika členských státech 16 EU začali vyrábět určité modely pal-

ných zbraní v ráži střeliva typu Flobert. Na základě informací a zpráv poskytnutých vnitrostátními 

donucovacími orgány a Europolem existují v zásadě dva typy palných zbraní, které jsou schopné 

vystřelovat střelivo typu Flobert. V „klasickém provedení“ podle standardů původních verzí palných 

zbraní typu Flobert nelze vnitřní mechanismus a konstrukci hlavně upravit pro použití jiných, vý-

konnějších ráží. 

V „moderním provedení“ se většinou jedná o pušky, brokovnice, samopaly a krátké palné zbraně, 

jejichž vnitřní mechanismus je stále schopen vystřelovat náboje o ráži 9 mm nebo náboje podobného 

kalibru. V takovém případě je upravena pouze hlaveň, a to tak, že dovnitř původní hlavně se nain-

staluje vložná hlaveň, která je zúžena tak, aby byla vhodná pro střelivo typu Flobert ráže 4 nebo 6 

mm, a je přivařena k původní hlavni v místě ústí hlavně. 

Opožděné nebo nesprávné provedení směrnice o palných zbraních ve vnitrostátním právu vedlo k 

tomu, že se palné zbraně letální ráže zařazené do kategorie B nebo C někdy přeměňují na ráži 

střeliva typu Flobert, a to v členských státech, kde tyto typy palných zbraní stále podléhají ohlášení 

či dokonce méně omezujícím podmínkám. 

Posouzení hrozeb závažné trestné činnosti a organizovaného zločinu v EU z roku 2021 17 a několik 

zpráv agentury Europol zdůraznilo hrozbu nezákonné přeměny „moderního provedení“ palných 

zbraní typu Flobert, což vedlo k tisícům případů zabavení v celé Evropské unii. 

Podle směrnice o palných zbraních jsou tyto zbraně palnými zbraněmi, neboť kapsle představují druh 

okamžitého uvolnění chemické energie. Ani definice palné zbraně, ani různé kategorie nezmiňují 

velikost ráže či úsťovou energii; pro určení, zda je zbraň ráže střeliva typu Flobert palnou zbraní, 

nebo do které kategorie patří, jsou tedy tyto vlastnosti irelevantní. 

Komise vyzývá všechny členské státy, aby v tomto ohledu ve vnitrostátním právu řádně provedly 

směrnici o palných zbraních a řádně klasifikovaly zbraně, které jsou schopny vystřelovat střelivo typu 

Flobert, jako palné zbraně podle přílohy I směrnice o palných zbraních. 

Proč to Evropskou komisí pálí? Uvedeme si do očí bijící příklad. Bohužel se našli v evropském hospo-

dářském prostoru vykutálení obchodní/výrobci, kteří vzali například ostrý Glock ráže 9 mm, vteřinovým 

lepidlem (nebo obdobnou „trvale nevratnou“ úpravou) do hlavně dali flobertkovou vložku a prodávali to 

volně jako housky na krámě. Asi netřeba přílišné představivosti, aby každého napadlo, že v západních 

demokraciích to byly přesně tyto kousky, které byly zachycovány v rámci kriminálních aktivit v bankách, 

benzínkách, atp. Nebo i jen „posbírány“ v rámci nějakého toho rozkrytí organizované skupiny.  

V posledních pár letech kvůli tomu do ČR dokonce zavítalo několik hostů ze zahraničí (zpravidla na úrovni 

úředníků ministerstva vnitra či policie). Dlužno podotknout, že LEX na některých těchto jednáních parti-

cipoval. Například zástupce velvyslanectví Velké Británie, kteří se zajímali o naši legislativní úpravu jsme 

na půdě britského velvyslanectví přesvědčili, že naše právní úprava je nad míru kvalitní a podpořili jejich 

dialog s patřičným odborem MVČR, MPO a PČR. (Ano, občas jdou některé věci přes nás dříve než přes 

oficiální místa.) Díky těmto bilaterálním jednáním se většinou daří dané experty uklidnit a předejít mezi-

národnímu skandálu. I když je trošku smutné, že úřady jednoho nejmenovaného ostrovního státu nejsou 

schopny plošně monitorovat importní poštovní zásilky a tak přijedou „Čechům vysvětlit“, že by bylo nej-

jednodušší, kdyby si to Česká republika sama zakázala prodej těchto zbraní.  

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/CS/TXT/?uri=CELEX%3A52021DC0647&qid=1635530637513
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Na druhé straně je pak ale také třeba připomenout, že v předminulém volebním období připravila vláda 

kvůli této legislativní „díře“ návrh nařízení vlády o technickém provedení některých zbraní 

(https://odok.cz/portal/veklep/material/KORNB3GEMJ4E/). Bohužel díky řevu nejmenované části stře-

lecké veřejnosti nebyl tento tisk nikdy projednán, protože se prý jednalo o „implementaci oklikou“ a poru-

šení „ústavnosti“. Pochopitelně můžeme nyní jen spekulovat, zda by takové nařízení pomohlo udržet 

dosavadní režim flobertek či nikoliv. To už se nedozvíme. Na druhé straně je občas žádoucí si připomínat 

některé „zábavné“ historické milníky. Občas si vzpomenu na klasika: „A KOMU TÍM PROSPĚJETE, 

CO? … DRUHÉ STRANĚ?!“ 

Nicméně mléko již bylo rozlito a dneska jsme v situaci, kdy EK ve své (výše citované) zprávě jednoznačně 

konstatovala, že zbraně flobert nejsou speciální kategorií a je tedy nutné je posuzovat jako jakoukoliv 

jinou palnou zbraň.  

Takže až vám někdo bude na internetech, Faceboocích a Twitterech slibovat, že to zařídí, nebo prohla-

šovat vzletné fráze typu „neimplementovat, neimplementovat, neimplementovat“, tak jeho sliby konfron-

tujte s realitou. Jak se dá „neimplementovat“, to jsme si již v souvislosti se zbraněmi vyzkoušeli. A tehdejší 

vláda byla v této věci výrazně odvážnější a daleko méně prounijní než ta současná.  

Pochopitelně existuje elegantní cesta, jak tyto věci vůbec nemuset řešit. Jenže tato cesta je zdá se natolik 

společensky toxická, že o ní není možná ani regulérní kritická debata. A krom toho se jedná o cestu, která 

nespadala, nespadá a nikdy spadat nebude do působnosti LEX z.s. O takové cestě musí totiž rozhodnout 

drtivá většina občanů ČR. 

Ale abych tuto pasáž nekončil pesimisticky. Pokud flobertky chcete, tak si je kupte. Teď. Za působnosti 

tohoto zákona. I nový zákon o zbraních bude mít přechodná ustanovení (tedy pasáž zákona, kterou 

hlídáme snad úplně nejvíc – aby se nehrabalo do historie). Ti hloubavější z vás si je jistě už pročítali.  

Ano. V blízké budoucnosti to budou mít flobertky těžké. Spoléhat na zázrak nemá při aktuálně rozdaných 

politických kartách smysl. Nicméně zatím platí současný zákon. Takže kdo flobertku potřebujete, tak si jí 

kupte. Kupte jí manželce. Kupte jí do střeleckého klubu.  

A až někde někdo bude halasit, že se jedná o zpřísnění a že se nesmíme nechat omezovat a že on to 

zařídí, tak se ho v klidu a zcela otevřeně (a ideálně veřejně) zeptejte, jak že to hodlá zařídit. 

 

Ing. Jakub Smetánka MPA 

Viceprezident LEX z.s. 

 

Obecné legislativní okénko 

Balistiky 

Před prázdninami se na nás obrátilo několik výrobců a obchodníků balistických ochran jednotlivce se 

zajímavým problémem. České úřady, konkrétně ČOI, začali přezkoumávat (a v pár případech se pokusili 

již i postihnout) prodejce, že uvádí na trh „ochranné pomůcky, které nemají certifikaci CE dle evropské 

směrnice“.  

 

Nebudu zde zabíhat do přílišných detailů, ale princip je, že samotná evropská směrnice umožňuje výjimky 

z CE certifikace OOP pro případ „sebeobrany“. Postižení výrobci/prodejci se naštěstí na nás obrátili zdá 

se včas. V opačném případě by to mohlo skončit „nevyřčeným“ zákazem prodeje těchto balistických 

ochranných prostředků pro civilní sektor.  

 

Příběh jsme předali na MV a MPO a nyní v koordinaci s AVPZS jednáme o dalších krocích. Doufáme, že 

zvítězí zdravý rozum nad úředním šimlem a z této zbytečné agendy nebude nic.  

https://odok.cz/portal/veklep/material/KORNB3GEMJ4E/
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Pokud byste při svých aktivitách narazili na někoho dalšího postiženého, odkažte ho na nás (za LEX 

Jakub Smetánka nebo Jakub Engelmajer) případně na Jana Skalického z AVPZS. Koordinovaný postup 

bude mít výrazně větší šanci na úspěch.  

Ing. Jakub Smetánka MPA 

Viceprezident LEX z.s. 
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